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Průměrná mzda rostla 
nejrychleji za 6,5 roku

Průměrné výdělky v prvním 
čtvrtletí stouply v celé zemi 
o 4,4 procenta a dosáhly 
26 480 korun. Tento trend 
má pokračovat. Pokles za-
znamenala jen Praha. str. 2

Eta začne poprvé 
vyrábět lednice
Výrobce elektrospotřebi-
čů Eta výrazně rozšiřuje 
produkci. K tradičnímu 
drobnému elektru přibu-
dou velké spotřebiče – led-
nice a mrazničky. str. 4

Libra padá, londýnská 
burza brexit neřeší
Necelé tři týdny před hla-
sováním o brexitu vládne 
na britské burze pověstný 
anglický klid. Libra naopak 
proti euru oslabila letos už 
téměř o pět procent. str. 6

Nejstarší síť obchodů 
MarcPol mizí z Polska
Nejstarší polská síť super-
marketů MarcPol zavřela už 
dvacet ze šedesáti obchodů. 
Přitom ještě loni chtěla 
v horizontu dvou let otvírat 
padesát nových. str. 7
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Veletoč  
v elektro byznysu
HP tronic a datart  
se budou prodávat jen spolu, 
říká spolumajitel skupiny 
HP tronic daniel Večeřa.

rozhoVor

str. 10–11

Francie  
v napětí
Blížící se fotbalové 
mistrovství evropy 
ve Francii násobí sílu 
terorismu a stávek.

zahraničí

str. 8
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MaRtin čaban:

Zaorálek varuje Británii 
před brexitem a suverenitou 
severokorejského typu. Co na 
to premiér kimeron?

twitter.com/e15news

české banky poslaly 
matkám 41 miliard

Šestice největších 
domácích finančních domů 

poslala svým zahraničním 
vlastníkům na dividendách 

bezmála 41 miliard korun, tedy 
75 haléřů z každé koruny vydělané 

v loňském roce. České dcery zároveň vyplatily 
do zahraničí druhou největší sumu peněz 

v historii. Jejich domácí byznys přitom stagnuje, 
zahraniční matky si tak ze zisků českých filiálek 

ukrajují stále větší porci. Byznys / str. 4
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Paradoxy brexitu
Zrcadlo trhu, pověz, je brexit pro Velkou Británii 
dobrý nápad? Obvykle racionální a chladní 
profíci z finančního byznysu dávají schizofrenní 
odpověď. Libra se teď chová jako lehká holka, se 
kterou je tak maximálně radno užít si pár hez-
kých chvilek a s tím, že to nakonec stejně vezme 
špatný konec, jít o dům dál. Akciové zrcadlo zob-
razuje přesně opačně. Co je britské, to je trendy, 
praví tamní burza. Brexit je pro ni zábavnou hrou 
na selekci burziánského zrna od plev. Naivky od-
radí, talenty přitáhne. Základní vzkaz z jednoho 
z nejstabilnějších parketů v Evropě ale praví, 
že značka Made in UK platí na investiční mapě 
kontinentu stále za jednu z nejlepších. 

Ti největší spekulanti na výsledek hlasování ale 
nejsou z  trhu, nýbrž z nic neriskujících agentur 
pro výzkum veřejného mínění. Ty britské rozjely 
krvelačný boj o místo pod mediálním sluncem. 
Zaujmout lze jen nabídkou opačného předpoklá-
daného výsledku hlasování než ještě o den dříve. 
Poté co se zazdálo, že unijní idea už masy nebaví, 
přiložily agentury pod opačným kotlem. Pro tento 
týden je tak v kurzu samostatný Londýn.

Uklidňující je, že i špatný konec, jak mnozí Nebri-
tové brexit chápou, se může na chvilku proměnit 
v konec dobrý. ECB se totiž dala slyšet, že je 
připravena zasáhnout. I zlomená noha Evropy 
by se tak v režii měnových eskamotérů z Frank-
furtu mohla stát důvodem k oslavě. Nebylo by to 
poprvé.

n Výdělky v prvním čtvrt-
letí stouply v celé zemi 
průměrně o 4,4 procenta 
a tento trend má pokra-
čovat. Pokles zaznamena-
la jedině Praha.

Češi nacházeli na výplatních pás-
kách v prvním čtvrtletí průměr-
ně 26 480 korun. Hrubá měsíční 
mzda tak  meziročně stoupla  
o 1119 korun. Představuje to růst 
o 4,4 procenta, tedy vůbec nej-
rychlejší za šest a půl roku. 

Zvyšující se mzdy se odrážejí 
i na chuti utrácet. Nákupy byly 
rekordní hlavně v únoru. Podle 
Českého statistického úřadu rost-
ly i v dubnu, kdy se maloobchod-
ní tržby bez prodejů aut zvýšily 
meziročně o 4,9 procenta.

Důvodem vzestupu je podle 
analytika tginvest.cz Petra Vla-
sáka kombinace růstu HDP, nízké 
inflace a nezaměstnanosti. „To 
jsou faktory, které tlačí na vyšší 
mzdy. Při nedostatku pracovníků 
na některé pozice se zaměst-
nanci nebojí říci si o vyšší plat 
a zaměstnavatelé jim na jejich 
požadavky musejí přistoupit,“ 
vysvětluje Vlasák. 

Medián mezd činil v prvním 
čtvrtletí 22 533 korun, meziročně 
tedy stoupl o 6,5 procenta. Me-
dián představuje hodnotu mzdy 

zaměstnance uprostřed mzdo-
vého rozdělení, to znamená, že 
polovina hodnot mezd je nižší 
a druhá polovina je vyšší než me-
dián. Osmdesát procent zaměst-
nanců pobíralo mzdu mezi 12 117 
a 40 997 korunami. 

Z hlediska pohlaví se růst 
mezd projevil o něco více u mužů, 
jimž stouply o 6,8 procenta, za-
tímco u žen o 6,2 procenta. Muži 
mají i značně vyšší mzdovou 
úroveň, v prvním čtvrtletí činil 
mzdový medián u žen 20 165 ko- 
run, zatímco u mužů 24 570 ko-
run, uvedli statistici. 

V podnikatelské sféře vzrostly 
výdělky o 4,5 procenta, zatímco 
v nepodnikatelské o 4,1 procenta. 
Inflace ve sledovaném období 
činila půl procenta, takže reálně 
se platy v podnikatelské sféře 
zvýšily o čtyři procenta a v ne-
podnikatelské o 3,6 procenta. 

Průměrná mzda klesla jen 
v Praze, která také jako jediná 
převyšuje celostátní průměr. Lidé 
tam pobírali průměrně  
32 934 korun měsíčně, což 
znamená pokles o 0,7 procenta. 
Podle statistiků je mzdový růst 
v hlavním městě dlouhodobě 
nejnižší v zemi. „Na druhé straně 
v Praze přetrvává rychlý růst 
počtu zaměstnanců,“ uvedla 
zpráva ČSÚ. 

Průměrná měsíční mzda nej- 
výrazněji vzrostla zaměstnan-
cům v pohostinství a adminis-
trativě, které patří k nejníže od-
měňovaným. Výdělky ale rostou 
všem zaměstnaneckým skupi-
nám. „Je to i díky růstu minimál-
ní mzdy, který se promítl zhruba 
u pěti procent nízko placených 
zaměstnanců. Jde především 
o ubytování, stravování a pohos-
tinství, kde mzdy narostly  
o 7,2 procenta, či o administra-
tivní pracovníky, jimž se odměny 
zvedly o 6,5 procenta,“ uvedl 
ředitel odboru statistiky práce 
ČSÚ Dalibor Holý. /čtk/ Více E15.cz

Průměrná mzda rostla 
nejrychleji za 6,5 roku 

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

Protagonisté dne

Johan thiJs

Ředitel KBC BanK

daniel bEnEš

šéf čez

bernard CazEnEuVE

franCouzsKý ministr vnitra

ČSOB poslala KBC v dividendě 
14,78 miliardy korun, tedy celý 
loňský zisk. Ještě loni zůstala 
v české kase alespoň půlmiliarda.

str. 4

Kvůli nízkým cenám reálně hrozí, 
že se skupině v příštím roce poprvé 
od roku 2006 propadne provozní 
zisk pod šedesát miliard korun.

str. 4

Při zkoušce na mistrovství Evropy 
ve fotbale fanoušci propašovali na 
tribuny dýmovnice, světlice a další 
nebezpečné předměty.

str. 8

Chuť  
utrácet

Domácnosti se pouštějí  
do nákupů. Rekordní únorové 

tržby maloobchodníků 
pokračovaly v dubnu, kdy  
bez prodeje aut vzrostly 

meziročně  
o 4,9 procenta.

Některé aspekty zvyšování mezd v prvním čtvrtletí

2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016

19 546
20 957

22 592 23 344 23 864 24 456 25 067 25 035 25 607 25 607 26 480

Růst průměrné hrubé mzdy v Česku (v korunách)
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Chudší  
si polepšili

Medián mezd stoupl na  
22 533 korun, meziročně  

o 6,5 procenta. Nejrychleji  
tedy rostou nižší mzdy.  

Nejvíce stouply  
v sektoru ubytování 

a pohostinství.Výjimka  
Praha

Průměrná mzda klesla pouze 
v Praze, kde však zůstává 

nejvyšší. Lidé tam pobírali 
32 934 korun měsíčně, 
meziroční pokles činí  

0,7 procenta.

Nerovnost 
pohlaví

Mužům stouply mzdy  
o 6,8 procenta, ženám  

o 6,2 procenta. Mzdový  
medián u žen činil 20 165 
korun, zatímco u mužů  

24 570 korun.

http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/v-praze-zacaly-klesat-platy-jinde-rostou-1300222


n Akce Zdravotnictví 
volá o pomoc sklízí 
kritiku oponentů. Ve-
dení lékařské komory 
to velmi těžce nese.  

Adéla Čabanová

O ostré kampani České 
lékařské komory Zdravot-
nictví volá o pomoc se uvnitř 
lékařského stavu vede po-
dobně ostrá diskuze. Koření 
ji urážky a osobní útoky.

Části lékařů se totiž nelíbí 
styl, jakým vedení komory 
s agenturou Ewing PR kam-
paň vedou. Členy ČLK jsou 
přitom všichni aktivní lékaři 
v Česku povinně.

Zástupci soukromých 
lékařů důrazně doporučují 
prezidentovi ČLK Milanu 
Kubkovi, aby „zvážil, zda je 
nutné využívat agenturu, je-
jíž aktivity prestiž lékařské-
ho stavu rozhodně nezvýší“. 
Uvádí to v otevřeném dopise 

Koalice soukromých lékařů, 
kterou tvoří zástupci stoma-
tologů, ambulantních lékařů, 
praktiků pro dospělé i děti 
a soukromých gynekologů.

Lékařská komora ve své 
kampani žádá, aby vláda 
zvýšila veřejné finance, které 

jdou do zdravotnictví. Zdů-
razňuje, že už nemůže zajis-
tit bezpečí pacientů a že se 
základní péče v nemocnicích 
rozpadá. Na facebookových 
stránkách kampaně se obje-

vují hesla: „Máme se bát si jít 
lehnout do nemocnice? A co 
naše děti?“ Koalice soukro-
mých lékařů už dříve veřejně 
prohlásila, že zdravotnictví 
není v tak hluboké krizi. Na-
víc se soukromí lékaři bojí, že 
přidáno dostanou jen nemoc-
nice. „Vedení ČLK vystupuje 
proti našim zájmům a proti 
zájmům našich pacientů,“ 
usnesl se před časem sněm 
Sdružení praktických lékařů 
pro děti a dorost.

Prezident Kubek nařkl 
představitele soukromých 
lékařů ve vnitřním časopise 
komory z nekolegiality, ješit-
nosti a snahy se zviditelnit. 
V zápise z porady okresních 
činovníků komory pak za-
znělo, že prioritním úkolem 
kampaně je teď „eliminovat 
negativní vliv takzvané 
Koalice soukromých lékařů, 
která torpéduje aktivitu ČLK 
a kolaboruje s ministrem 
zdravotnictví a s ministrem 
financí“.  názory str. 12

Prezident lékařské 
komory Kubek 
nařkl představitele 
soukromých lékařů 
z nekolegiality, 
ješitnosti a snahy se 
zviditelnit.

Kampaň rozštěpila lékaře 
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Pro zVýšEní žiVotní úroVně Česka doporučila Organizace pro hospodářskou spolupráci 
a rozvoj zlepšit produktivitu práce a poskytování veřejných služeb. Generální tajemník OECD 
Ángel Gurría (vlevo) informoval o příslušné zprávě premiéra Bohuslava Sobotku.  

 DOpORuČENí OD OECD
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Česko a Slovensko vyřeší 
zdravotnictví společně
Praha a Bratislava si už 
nechtějí přetahovat lékaře 
a sestry a společným jedná-
ním s farmaceutickými spo-
lečnostmi hodlají získávat 
léky levněji. Shodli se na tom 

v Praze český a slovenský 
ministr zdravotnictví.   
 

V ústavu AV začala  
kvůli kauze kontrola 
V Ústavu experimentální 
medicíny Akademie věd ČR 
začala mimořádná kontrola 

hospodaření. Poslal ji tam 
předseda Akademie věd 
Jiří Drahoš poté, co odvolal 
z funkce ředitelky ústavu 
Evu Sykovou kvůli kauze 
s kmenovými buňkami. 
Ústav dočasně povede členka 
rady a vědkyně Miroslava 
Anděrová. /čtk/

Krátce



sumu peněz ve finanční histo-
rii země. Jejich byznys přitom 
stagnuje, zahraniční matky si 
tak ze zisků českých filiálek 
ukrajují stále větší porci. 

Zlatým vejcem českého 
bankovnictví zůstává ČSOB. 
Belgickému vlastníkovi KBC 
poslala v dividendě 14,78 mili-
ardy korun, tedy celý svůj 
loňský zisk. Ještě loni přitom 
nechali Belgičané v české 
kase alespoň symbolickou 
půlmiliardu. Obdobná je 
situace i v ostatních bankách. 
Zatímco loni vytáhla rakous-
ká Erste z České spořitelny 
kolem tří čtvrtin loňského zis-
ku, letos už je to 88 procent. 
Ačkoli zisky domácí retailové 
jedničky bezmála o miliardu 
klesly, rakouská matka žádá 

| 4 | byznys

n Dividendové nároky 
přespolních vlastníků 
jsou letos vyšší, doma 
zůstává 25 haléřů 
z vydělané koruny.

Jaroslav Bukovský

Zahraniční matky tuzem-
ských bank zažily v Česku 
další tučný rok. Šestice nej-
větších domácích finančních 
domů poslala svým vlastní-
kům na dividendách bezmála 
41 miliard korun, tedy 75 ha- 
léřů z každé koruny vydělané 
v loňském roce. České dcery 
tak podle výročních zpráv 
a sdělení bank vyplatily do 
zahraničí druhou největší 

zahraniční matky 
vytáhly z bank  
41 miliard

Visegrád chce více  
informací o TTIP 
Obchodní komory zemí 
visegrádské skupiny podpo-
rují obecný záměr dohody 
o volném obchodu mezi EU 
a USA, jejich zástupci si ale 
nejsou jisti, zda Evropská 
komise informuje o skuteč-
ných rizicích smlouvy TTIP. 
Po jednání komor zemí V4 to 
řekl prezident Hospodářské 
komory ČR Vladimír Dlouhý.

Bankrotů ubylo 

V květnu bylo vyhlášeno  
70 bankrotů obchodních spo-
lečností, což je o deset méně 
než v dubnu. Počet jejich 
bankrotů v posledním roce 
byl nejnižší od března 2009. 
V květnu bylo vyhlášeno  
654 bankrotů fyzických osob 
podnikatelů, tedy o 36 méně 
než v předchozím měsíci. 
Vyplývá to ze studie CRIF – 
Czech Credit Bureau.

Maloobchodní tržby 
zpomalily růst 
Tržby v maloobchodě bez 
aut v dubnu zpomalily me-
ziroční růst na 4,9 procenta 
z březnového revidovaného 
růstu šest procent. Vyšší byl 
prodej nepotravinářského 
zboží a pokračoval trend 
růstu on-line prodejů. Tržby 
očištěné o kalendářní vlivy 
se meziročně zvýšily  
o 5,7 procenta. /čtk/

Krátce

* mimořádná dividenda zahrnující nerozdělený zisk z minulých let Pramen zprávy bank

Zisky českých bank a dividendy vyplacené 
zahraničním matkám (v miliardách korun)

Česká  
spořitelna

Komerční 
banka

ČSOB
 

UniCredit 

-
bank

GE
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n Eta investuje ročně 
desítky milionů do 
vývoje. Tržby hodlá 
nově posílit i chladi-
cí technikou.

Daniel Novák

Tuzemská značka elektro-
spotřebičů Eta výrazně 
rozšiřuje výrobu. K tradič-
ním menším produktům 
typu rychlovarných konvic 
nebo vysavačů vbrzku 
přibudou velké spotřebiče 
v podobě ledniček a mraz-
niček. 

Nové výrobky Ety měli 
zatím možnost vidět 
jen obchodní partneři 
společnosti. „Oficiální 
představení zákaznic-
ké veřejnosti a zahájení 
prodeje chystáme v průbě-
hu června,“ uvedl Daniel 
Večeřa, generální ředitel 
skupiny HP Tronic, pod niž 
Eta patří. 

Eta měla od roku 1943 
výrobní základnu v Hlin-
sku. Po převzetí zlínskou 
skupinou HP Tronic v roce 
2011 tam ale produkci ukon-
čila. Část výroby pochází 
ze závodu v Miloticích nad 
Bečvou, většina pak ze za-
hraničí, převážně z Číny. 

Vývoj nových produktů 
a prototypovou laboratoř 
má ale firma v Česku. „Do 
vývoje investujeme desítky 
milionů korun ročně,“ dopl-
nil šéf Ety Petr Res. 

Za loňský rok měla Eta 
tržby 1,5 miliardy korun. 
Číslo ovšem zahrnuje také 
peníze z prodeje výrobků 
jiných značek. Společnost 
Eta totiž kromě své vlastní 
značky prodává také napří-
klad elektroniku Hyundai. 
Od letošního roku je pro 
Česko, Slovensko a Maďar-
sko výhradním distributo-
rem japonských televizorů 
JVC, které se po letech 
vracejí na evropský trh.  
 rozhovor str. 10–11

Eta bude poprvé 
vyrábět lednice

síť ovocných barů Fruitisimo připravuje expanzi podél 
tuzemských dálnic. Společnost uzavřela dohodu o zřizování 
svých provozoven na čerpacích stanicích Shell. Pilotní projekt 
v minulých dnech spustila na 44. kilometru dálnice D1. „Do 
konce roku bychom chtěli otevřít dvě až tři prodejny. Celkově 
vidíme potenciál na 15 až 20 provozoven na čerpacích stani-
cích Shell, posléze i v zahraničí,“ řekl deníku E15 spolumajitel 
Fruitisima Jan Hummel. více E15.cz
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na dividendě oproti loňsku 
o půldruhé miliardy více. 

Větší podíl ze zisku chce 
i francouzská Société Géné-
rale po Komerční bance, více 
své rakouské matce zaplatí 
i tuzemská Raiffeisenbank. 
Výjimku představuje UniCre-
dit, která do Itálie nepošle na 
rozdíl od loňských dvou mi-
liard ani korunu. „Minimální 
prostor pro růst velkých bank 
a spíše jen udržování stávají-
cích klientů vedlo v minulých 
letech ke snižování nákladů 
a zvyšování provozní efektiv-
nosti, což umožnilo vyplácet 
vysoký podíl zisku v divi-
dendách,“ uvádí analytik 
Consequ Martin Pavlík.

Loni odvedly domácí ústa-
vy do mateřských rozpočtů 
ještě o 14 miliard korun více 
než letos. Důvodem ale byla 
mimořádná dividenda GE 
Money. Tu si americký vlast-
ník General Electric v rámci 
přípravy banky pro prodej vy-
platil z nahromaděného zisku 
minulých let. Bez započtení 
této transakce by byl letošní 
rok pro zahraniční dividendo-
vé inkaso rekordní.  

Přestože nároky matek 
rostou, byznys českých vel-
kobank je zhruba na loňské 
úrovni. Šestice největších 
jmen tuzemského bankovnic-
tví loni vydělala 54 miliard, 
tedy jen o procento více než 
v roce 2014. 

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/fruitisimo-bude-otevirat-bary-na-cerpackach-shell-1300311


Majitel lomu Dobkovičky, 
společnost Kámen Zbraslav, 
odmítá, že by tento kame-
nolom mohl za sesuv na 
dálnici D8. Právní zástupce 
firmy Pavel Sedláček uvedl, 
že společnost má k dispozi-
ci vlastní znalecké posudky. 
Státní organizace Ředitel-
ství silnic a dálnic a Správa 
železniční dopravní cesty 
podaly na 
majitele 
lomu žalobu. 
Lom je podle 
státu hlavním 
viníkem 
sesuvu půdy, 
který v roce 
2013 poničil 
rozestavěnou 
dálnici D8. 
Škodu, jejíž 
náhradu bude 
požadovat, 
stát vyčíslil na zhruba jed-
nu miliardu korun.

Společnost podle Sedláč-
ka zatím nemá text žaloby 
ani znalecký posudek mi-
nisterstva dopravy k dispo-
zici. „Klient má vlastní zna-
lecké posudky, ze kterých 
vyplývá, že k závalu došlo 
vlivem nevhodného umístě-
ní dálnice a vlivem srážkové 
činnosti. Lom je tam přes 
sto let a nikdy s ním nebyl 
problém, dálnice je tam tři 
roky a najednou problém 

je,“ řekl Sedláček. Statisíce 
tun zeminy zasypaly roze-
stavěnou dálnici v červnu 
2013.

Ke stejnému závěru jako 
majitelé lomu dospěl podle 
manažerky Miloslavy Poš-
vářové i nadační fond Stíno-
vé ŘSD. Kamenolom podle 
Pošvářové není primární 
příčinou sesuvu. „Příčina je 

podle všeho 
ve špatném 
průzkumu, 
vadném pro-
jektu a vlast-
ním způsobu 
výstavby,“ 
uvedla Poš-
vářová. Stí-
nové ŘSD 
proto podalo 
minulý 
týden trestní 
oznámení 

na neznámého pachatele 
ve věci zodpovědnosti za 
zavinění sesuvu.

Stavbu úseku dálnice 
D8 přes České středohoří 
doprovázejí problémy 
od začátku. Geologové 
už v polovině devadesá-
tých let současnou trasu 
nedoporučili. „Vědělo se 
o tom, že svahové nestabi-
lity tady v minulosti byly,“ 
řekl už dříve ředitel České 
geologické služby Zdeněk 
Venera. /čtk/

n Politici vrhli do 
veřejného prostoru 
další termín dokonče-
ní železnice na letiště. 
První vlaky mají vyjet 
v roce 2023.

Jan Šindelář

Nová železnice z pražské-
ho Masarykova nádraží na 
Kladno s odbočkou na letiště 
má nový termín dokončení. 
Premiér Bohuslav Sobotka, 
ministr dopravy Dan Ťok 
a pražská primátorka Adria-

na Krnáčová se včera setkali 
v sídle Správy železniční 
dopravní cesty a výsledkem 
je rok 2023. 

„Jsem ráda, že jsme se ko-
nečně dopracovali k nějaké-
mu datu,“ uvedla na schůzce 
primátorka. Náklady nového 
spojení se odhadují na  
22 miliard korun s tím, že 
mohou ještě vzrůst kvůli 
zvažovanému tunelu pod 
Střešovicemi. Vrtaný tunel 
z Dejvic do Veleslavína je 
nejnovější variantou, jeho 
příprava je tudíž na samém 
začátku. I proto bude podle 
Ťoka nejdříve hotový úsek 
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Stejně jako 
majitelé lomu 
si i fond Stínové 
ŘSD myslí, že 
kamenolom 
Dobkovičky není 
příčinou sesuvu.

Drážďany, Mnichov, Brno. 
To jsou tři první města, 
kam by měla z Prahy vést 
vysokorychlostní železnice. 
Takovou představu vyslovil 
premiér Sobotka. Věc má ale 
háček. Pro Němce nejsou tato 
spojení prioritní, bude je tak 
třeba přesvědčit, aby je začali 
brát vážně. Podle ministra 
dopravy Dana Ťoka vyjdou 
tratě na půl bilionu korun, 
první úsek Praha–Lovosice má 
být dokončen do roku 2030.

rychlotratě za půl 
bilionu, když se začne

na letiště se začne jezdit z veleslavína
z Kladna a letiště do Vele-
slavína. 

To je varianta, kterou 
podporuje i šéf Letiště Praha 
Václav Řehoř. „Jde o to 
udělat alespoň něco a pro 
letiště je klíčový úsek do 
Veleslavína,“ řekl nedáv-
no Řehoř deníku E15. Na 
Veleslavíně má vzniknout 
přestupní terminál mezi 
vlaky a metrem. Složitější je 
příprava úseku z Veleslavína 
do Dejvic a dále do centra 
na Masarykovo nádraží. 
Pro odpor Prahy 6 zřejmě 
nebude možné vést trať ve 
stávající stopě, na přetřes 

proto přišel zmíněný tunel 
pod Střešovicemi. 

Správa železnic ales-
poň příští rok hodlá začít 
s úplnou obnovou Negrelli-
ho viaduktu. Politici tančí 
kolem železničního spojení 
na letiště více než dvacet let. 
V živé paměti je například 
slavnostní podpis memo-
randa v roce 2008, ve kterém 
tehdejší ministr dopravy 
Aleš Řebíček, primátor Pavel 
Bém a středočeský hejtman 
Petr Bendl slibovali vyprave-
ní prvního spoje na Vánoce 
2013. Všechny dosavadní 
sliby se ukázaly jako liché. 

Kámen zbraslav 
odmítá vinu za 
sesuv půdy na D8

Finanční skupině PPF klesl 
loni čistý zisk meziročně 
o dvacet milionů eur na  
352 milionů eur (9,5 miliardy 
korun). Výnosy skupiny se 
snížily o miliardu eur na  
5,94 miliardy eur (asi 160 mi-
liard korun) a aktiva činila 
21,6 miliardy eur (584 mi- 
liard korun). PPF ovládá nej-
bohatší Čech Petr Kellner.

„Skupina v roce 2015 těžila 
z teritoriální i obchodní 

diverzifikace svých aktivit. 
V telekomunikacích jsme 
úspěšně rozdělili společnost 
O2. CETIN se tak stal stra-
tegickou součástí skupiny. 
Druhé klíčové aktivum, 
Home Credit, se podařilo 
stabilizovat díky růstu v Asii 
a úsporným opatřením 
v naší ruské bance,“ komen-
tovala výsledky finanční 
ředitelka PPF Kateřina 
Jirásková.

Skupina PPF investuje do 
řady odvětví od bankovnic-
tví a finančních služeb přes 
telekomunikace, pojišťovnic-
tví, nemovitosti, zemědělství 
a maloobchodní služby až po 
biotechnologie. PPF působí 
v Evropě, Rusku, Asii a ve 
Spojených státech. V Čes-
ku vedle nedávné akvizice 
v telekomunikacích působí 
v bankovnictví, realitách či  
v biotechnologiích. /čtk/

Finanční skupině PPF 
loni klesl čistý zisk 

stabilizacE. Jednomu z klíčových aktiv celé PPF, Home Creditu, pomohl růst v asii. 
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n Britské akcie mají 
letos jedno z nejlep-
ších skóre v Evropě, 
hrozba brexitu na 
burzu nezabírá.

Jaroslav Bukovský

Ani ne tři týdny před hla-
sováním o brexitu vládne 
na britské burze pověstný 
anglický klid. Burziáni se 
totiž tváří v tvář hrozbě 
odchodu Londýna z unijní 
osmadvacítky ani v nejmen-
ším nehodlají zbavovat akcií 
ostrovních firem. Tamní trh 
naopak svou výkonností 
letos zatím na celé čáře po-
ráží ostatní velké evropské 
burzy. Britské ano unii prý 
navíc může na parketu v City 
spustit nákupní horečku. 

„Britské akcie jsou silně 
závislé na amerických trzích, 
které byly v uplynulých mě-
sících poměrně stabilní. To 
dává ostrovní burze v před-
večer nejistého výsledku re-
ferenda silnou oporu,“ uvádí 
portfolio manažer Consequ 
Martin Pavlík. Londýnská 
burza je letos zatím na nule, 
akcie na hlavních evrop-
ských trzích přitom od ledna 

v průměru o téměř sedm 
procent propadly. Lépe než 
Británie dokázaly ochránit 
investorské peníze z vyspělé 
Evropy letos jen burzy v Ni-
zozemsku a Norsku. I tak je 
prý City stále levná. 

„Podle mého modelu 
jsou aktuálně britské akcie 
podhodnoceny zhruba o šest 
procent, což můžeme nazvat 
slevou za brexit. Pokud se 
Britové rozhodnou setrvat 
v unii, tento diskont zmizí,“ 

soudí hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. „Zvýšená nervo-
zita se projevuje spíše na trhu 
s britskou librou, jejíž vývoj je 
v posledních měsících velmi 
divoký,“ dodává Tomáš Holin-
ka z Moody’s Analytics.

Libra letos proti euru osla-
bila o téměř pět procent, což 
akciím svědčí. „Slabší měna 
zlepšuje byznys vývozcům, 
a drží jejich akcie relativně 
vysoko,“ píše ve zprávě  
klientům analytik zámořské 
JP Morgan Mark Richards. 

Britský odchod z unie by 
klidné vody britské burzy 
dokázal nadlouho zčeřit. 
„V následujících dvanácti 
měsících bychom v takovém 
případě očekávali více než 
desetiprocentní propad bur-
zy,“ uvádí ve studii švýcarské 
banky UBS analytička Caro-
line Simmonsová. O setrvání 
v unii rozhodnou Britové  
23. června. 

Britský premiér David 
Cameron se snaží své spo-
luobčany přesvědčit také fi-
nančními argumenty. Ochod 
Británie z EU by podle něj 
způsobil ztrátu půl milionu 
pracovních míst a pád libry  
o 12 procent, což by obča-
nům zdražilo dovolenou. 
„Volba, které budou Britové 
čelit 23. června, je stále jas-
nější: jistota a ekonomická 
bezpečnost setrvání v EU, 
nebo skok do tmy, který 
zvedne ceny. Včetně ceny 
rodinné dovolené,“ uvedl 
premiér.

Londýnská akciová burza 
brexit neřeší, padá ale libra

premiÉr david Cameron neChCe z eu. Brexit by podle něj mohl ohrozit mír v Evropě. Upo-
zorňuje také, že by britská libra dále padala. Britské ministerstvo financí spočítalo, že brexit by mohl 
způsobit okamžitý pád hodnoty britské libry o 12 procent.
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Důvěra investorů a analyti-
ků v ekonomiku eurozóny 
se zvýšila a dosáhla letošní-
ho maxima. 

Průzkum zveřejnila 
společnost Markit, podle 
něj takzvaný index důvěry 
v červnu vzrostl na 9,9 bodu 
z květnových 6,2 bodu. 

Došlo tak k překonání 
očekávání ekonomů, kteří 
červnovou hodnotu podle 
agentury Reuters odhado-
vali jen na sedm bodů. Mezi 
investory a analytiky tak 
nejspíše nepanují přehna-
né obavy ohledně vývoje 
světové ekonomiky, které 

by mohly způsobit chaos na 
finančních trzích. 

Zvolnit by však měl 
hospodářský růst ve Spo-
jených státech, kde by měl 
podle ekonomů dosáhnout 
v letošním roce jen 1,8 pro-
centa namísto očekávaných 
2,2 procenta. Průzkum 
zveřejnila Národní asociace 
podnikových ekonomů 
NABE. 

Polovina ekonomů se 
obává především prezident-
ských voleb ve Spojených 
státech. V příštím roce 
předpovídají růst ekonomi-
ky o 2,3 procenta HDP. /čtk,al/ 

ekonomové  
věří eurozóně

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,525

Čína 1 3,626

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,600

Japonsko 100 22,220

Kanada 1 18,424

Maďarsko 100 8,675

Norsko 1 2,907

Polsko 1 6,175

Rusko 100 36,422

Švédsko 1 2,923

Švýcarsko 1 24,446

Turecko 1 8,185

USA 1 23,805

Velká Británie 1 34,330

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 6. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,80 2,66

ČEZ 460,10 3,05

Erste Bank 629,60 1,38

Fortuna 90,00 1,35

Kofola 440,00 0,00

KB 971,90 1,29

Moneta 73,55 -0,07

O2 CR 229,10 -1,16

Pegas 818,90 1,95

Philip Mor. ČR 12 483,00 1,08

PLG 206,20 0,00

TMR 611,00 0,00

Unipetrol 176,50 1,09

VIG 517,90 0,54

Celkový objem (v tisících korun) 793 932,74

Akcie na pražské burze 6. 6. 2016 



n Elektřinu táhne 
vzhůru zdražování 
černého uhlí a emis-
ních povolenek.

Jan Stuchlík

Od února, kdy se ceny elek-
třiny dostaly na čtrnáctileté 
minimum, se už zvedly  
o 30 procent. Ve stejném 
směru na zprávu z energetic-
kých burz zareagovaly také 
akcie společnosti ČEZ, které 
posílily o 22 procent.

Jenže místo vidiny ros-
toucích zisků je tentokrát 
akciový růst spíše výrazem 
optimismu, že nakonec by 
propad v hospodaření ener-
getického kolosu nemusel 
být tak výrazný.

Kvůli nízkým cenám skupi-
ně ČEZ hrozí, že bude prodá-
vat svou produkci v roce 2017 
za průměrnou cenu kolem  
30 eur za megawatthodinu. 

To je o pět eur méně než letos. 
ČEZ uvádí, že pokles ceny 
elektřiny o euro srazí provoz-
ní zisk EBITDA o miliardu 
korun. Takže příští rok ČEZ 
přijde o pět miliard korun 
a poprvé od roku 2006 by se 
mohl provozní zisk propad-
nout pod 60 miliard korun.

Letos zatím cenu elektřiny 
vytlačilo vzhůru zdražování 
emisních povolenek a čer-
ného uhlí dováženého do 
Evropy. 

Jeho cena stoupla o 36 pro- 
cent. „Zásadní změny na 
trhu s uhlím se zatím neode-
hrály. Cenu nyní podpořilo 
očekávané snížení těžby 
v Číně a v Indonésii. Celková 
světová poptávka ovšem 
zůstává slabá,“ říká Tom 
Pugh, analytik trhu s komo-
ditami ve společnosti Capital 
Economics. 

Uzavření dolu Tahmoor 
v roce 2019 oznámil také 
australský těžař Glencore. 

Nicméně analytici předpo-
vídají, že Čína jako největší 
světový spotřebitel uhlí bude 
letos i příští rok dovážet 
méně uhlí než v předchozích 
letech. 

Přehřátý trh naznačuje 
také technická analýza cen 
uhlí i elektřiny. „V případě, že 
signály z technické analýzy 
budou správné, cena elek-
třiny by se mohla vrátit na 
úroveň blízkou 24 až  
26 eurům za megawattho-
dinu. 

Korekce by mohla přijít 
i u uhlí,“ říká Bernadett Pap-
pová, analytička ze společ-
nosti Vertis, která obchoduje 
hlavně s emisními povolen-
kami. Aby se cena elektřiny 
dostala zpět nad 30 eur za 
megawatthodinu, muselo by 
uhlí zdražit o dalších 10 pro-
cent na 56 dolarů za tunu. 
Nebo by emisní povolenky 
musely vyskočit o 50 procent 
na devět eur za tunu.

Cena elektřiny roste,  
Čez i tak přijde o miliardy
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Nejstarší síť super-
marketů MarcPol 
zavřela dvacet ze še-
desáti obchodů. Při-
tom ještě loni chtěla 
v horizontu dvou 
let otevírat padesát 
nových.

Jan Pavec

Firma MarPol za-
tím v insolvenci 
neskončila, 
soud jí ale už 
na začát-
ku května 
přidělil 
soudního 
dohlížitele, 
který má prá-
vo zasahovat 
do chodu společ-
nosti. 

Měsíc předtím síť super-
marketů změnila majitele 
– do té doby neznámá spo-
lečnost KT System vlast-
něná dvěma varšavskými 
právníky v dubnu převzala 
většinový podíl od zaklada-
tele Marka Mikulkiewicze, 
píše polský portál Super-
biz. 

Ten MarcPol založil už 
v roce 1988 jako síť obchodů 
s oblečením. Společnost do-
kázala vystihnout tehdejší 
poptávku a jako první v bý-
valém východním bloku 
získala distribuční práva na 
oděvní značku Lacoste. 

Firma následně začala 
prodávat potraviny a ote-
vřela pobočky i v Bulharsku 
a v Rusku. Jenže v posled-
ních letech už MarcPol 

předbíhají domácí 
a hlavně zahranič-

ní konkurenti. 
Nejstarší 

polská síť 
supermarke-
tů doplácí na 
polohu svých 
obchodů. 

MarcPol 
je nejsilněji 

zastoupený ve 
Varšavě a v okol-

ním Mazovsku. Právě 
tenhle region s nejsilnější 
kupní silou v zemi je cílem 
masivní ofenzivy ze strany 
Portugalci vlastněné Bied-
ronky a německého Lidlu. 
Ten pokračuje v expanzi ve 
východoevropském regionu, 
v současné době se připra-
vuje na vstup na lotyšský 
a srbský trh.

nejstarší síť 
obchodů marcpol 
mizí z polska

zdražují. Důvodem růstu cen emisních povolenek je především rostoucí poptávka po uhlí.
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marCpoL má probLÉmy. Nejstarší polský řetězec su-
permarketů se změnou majitele zavírá obchody. Přitom ještě 
donedávna plánoval velkou expanzi. 

Nejstarší polská 
supermaketová síť 

MarcPol zavřela

20
obchodů  

z celkových 60. 

Levná ropa srazila  
zisk Lukoilu

Čistý zisk ruské ropné spo-
lečnosti Lukoil se v prvním 
čtvrtletí kvůli levné ropě 
meziročně propadl o téměř 
60 procent na 42,8 miliardy 
rublů (15,5 miliardy korun). 
Analytici očekávali zisk  
53,2 miliardy rublů. Tržby 
klesly na 1,2 bilionu rublů ze 
1,4 bilionu před rokem.

Uljukajev: Pokles ruské 
ekonomiky se zastaví

Pokles ruské ekonomiky by 
se měl do srpna zastavit. 
Odhadl to ruský ministr hos-
podářského rozvoje Alexej 
Uljukajev, který očekává, že 
ekonomika vykáže v srpnu 
nulový růst po dubnovém 
propadu o 0,7 procenta HDP. 
Pro rok 2017 předpovídá 
růst. 

Nezaměstnanost v Polsku 
výrazně poklesla

V Polsku pracovních míst 
přibývá, květnová nezaměst-
nanost poklesla na 8,2 pro- 
centa. Jde o nejnižší úroveň 
za téměř osm let. Sdělilo to 
polské ministerstvo práce.  
V březnu přitom byla neza-
městnanost desetiprocentní, 
v dubnu poklesla na úroveň 
9,5 procenta. /čtk/

Krátce
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Blížící se mistrovství ve Francii 
násobí sílu terorismu a stávek 
n Když fotbalová ge-
neralita před šesti lety 
rozhodla, že evropský 
šampionát proběhne 
ve Francii, nikdo netu-
šil, s jakými problémy 
se v této tradiční fotba-
lové zemi bude muset 
turnaj potýkat. 

Jan Hajný, čtk

V souvislosti s kontinentál-
ním mistrovstvím ve fotbale 
převládají v médiích úplně 
jiná témata než při takových 
příležitostech obligátní 
hodnocení formy a šancí 
jednotlivých účastníků. 
Nejfrekventovanějšími slovy 
v zemi galského kohouta 
jsou jen pár dní před páteč-
ním startem šampionátu 
terorismus, nebezpečí, stávka 
a záplavy. Horší kartu pro 
zahájení oslavy nejpopulár-
nějšího sportu planety si lze 
jen stěží představit.

„Tato jedinečná událost 
za tak výjimečných okol-
ností vyžaduje zvláštní 
bezpečnostní opatření,“ 
hřímá francouzský ministr 
vnitra Bernard Cazeneuve. 
„Nulová bezpečnost zname-
ná stoprocentní riziko, ale 
stoprocentní bezpečnost 
neznamená nulové riziko,“ 
citoval deník L’Équipe mi-
nistrovo hodnocení výsledku 
posledního testu, který měl 
ukázat, jak „neprodyšné“ 
stadiony jsou. Zkouška totiž 
nedopadla zrovna nejlépe. Na 

Fo
to

 č
tk

Finišují. Již týden trvá ve Francii stávka železničářů (snímek je z Lyonu). Vedení státních drah SNCF vy-
jednává s odbory podmínky k zastavení protestu před zahájením fotbalového Eura. V zemi sílí mobilizace 
zaměstnanců i v energetice, pařížské městské dopravě a v dalších odvětvích, která také využívají situace 
k tlaku na vládu. Podle komentářů lze očekávat, že odbory budou organizovat stávky a jiné protesty 
nejméně do 14. června, nakdy vyzvaly k dalším velkým demonstracím proti změně zákoníku práce.

Ve volebním klání o křeslo 
starosty Říma získala v ne-
děli nejvíce hlasů kandidát-
ka populistického Hnutí pěti 
hvězd Virginia Raggiová. Ne- 
získala však nadpoloviční 
většinu, takže Řím, jako i ji- 
ná velká italská města, čeká 
druhé kolo 19. června. Po 
sečtení 80 procent odevzda-
ných hlasů má Raggiová 

podporu 36 procent, Roberto 
Giachetti z Demokratické 
strany premiéra Mattea Ren-
ziho 25 procent. Hnutí pěti 
hvězd, jež postavilo kampaň 
na kritice korupce, si vedlo 
dobře také v jiných městech.

„Římané jsou připraveni 
obrátit list a já jsem připra-
vena stát se první starostkou 
a vrátit Římu lesk a krásu, 

jakou si zaslouží,“ řekla 
právnička Raggiová před 
svými stoupenci.

Volby se považují za 
důležitý test pro středole-
vou Renziho vládu. Kdyby 
nezískala Řím, byla by to pro 
premiéra rána, míní média.

Druhé kolo bude rozhodo-
vat o starostech také v Mi- 
láně, Neapoli či v Turíně. /čtk/

Řím by mohl mít starostku

Francie vytvoří zvláštní fond na pomoc občanům postiženým 
současnými záplavami a vloží do něj desítky milionů eur. Oznámil 
to včera premiér Manuel Valls. Hladiny francouzských řek včetně 
Seiny v Paříži začaly sice již klesat, podle Vallse je ale potřeba zůstat 
i nadále ve střehu. „Nějakou dobu potrvá, než se voda vrátí do koryt 
řek,“ uvedl. Záplavy způsobené vydatnými dešti vyhnaly na severu 
Francie z domovů tisíce lidí a způsobily i vážné výpadky v železniční 
dopravě. Bez elektřiny stále zůstává na sedm tisíc domácností. Další 
peníze vláda poskytne zemědělcům a zasaženým podnikům. Škody, 
které záplavy způsobily, se podle premiéra pohybují v řádu stovek 
milionů eur. Záplavy ve Francii si vyžádaly také čtyři mrtvé. 

Desítky milionů eur 
postiženým záplavami 

poprvé. 
Pokud se 
Raggiové 
podaří 
zvítězit 
i ve dru-
hém kole, 
stane se 
první že-
nou v čele 
římské 
radnice. Fo
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zápas Paris St. Germain proti 
Olympique Marseille fanouš-
ci bez problémů propašovali 
na tribuny stadionu Stade de 
France dýmovnice, světlice 
a další nebezpečné předměty. 
V tom nepomohla ani opat-
ření UEFA po listopadových 
útocích. Kolem slavného 
stadionu vyrostlo téměř 
čtyřkilometrové „pásmo 
nikoho“, jímž diváci projdou 
jen po kontrolách na čtyřech 
stanovištích. Před zápasem 
PSG s Marseille ale vznikly 
velké fronty a na některých 
místech pronikali diváci na 

stadion, aniž prošli bezpeč-
nostními rámy.

Francouzské úřady oče-
kávají, že na 51 zápasů na 
deseti stadionech po celé 
zemi dorazí asi 2,5 milionu 
fanoušků. V okolí stadionů 
v dalších velkých městech 
budou rovněž fanouškovské 
zóny, v nichž se budou zápasy 
promítat na velkoplošné 
obrazovky. Do nich přijde 
své týmy podpořit zřejmě až 
osm milionů lidí. Na ně má 
dohlížet na 90 tisíc pracov-
níků ostrahy. Ti budou nejen 
na stadionech, ale také ve fan 

zónách či na ulicích. Z toho 
77 tisíc by měli být policisté, 
tisícovka dobrovolníci a zby-
tek pracovníci soukromých 
bezpečnostních agentur. 

K varujícímu zjištění 
nad těmito čísly se podle 
deníku Le Point dopracovala 
francouzská tajná služba, 
když  prověřila zhruba tři 
a půl tisíce lidí, kteří mají 
během turnaje dohlížet na 
bezpečnost. Téměř sto z nich 
je zařazeno na seznam osob, 
které monitoruje francouz-
ská policie jako potenciální 
spolupracovníky teroristic-
kých organizací včetně IS.

K tomu včera přišla zpráva 
z Kyjeva, že ukrajinská tajná 
policie SBU zadržela tero-
ristu, který během turnaje 
plánoval 15 atentátů. Podle 
médií jde o Francouze, který 
se snažil převézt ze západní 
Ukrajiny do Polska větší 
množství zbraní a výbušnin. 
Podle Kyjeva mohou za jeho 
plány stát ruské tajné služby. 
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Němečtí poslanci s tureckými 
kořeny, kteří v parlamentu 
minulý týden hlasovali pro 
schválení rezoluce o genocidě 
Arménů během první svě-
tové války, by si měli nechat 
udělat krevní testy, aby se 
zjistilo, zda jsou vůbec Turci. 
V Istanbulu to řekl turecký 
prezident Recep Tayyip Erdo-
gan. „Někteří z nich říkají, že 
jsou Turci,“ řekl Erdogan. „Co 
je to, prosím vás, za Turky,“ 
dodal s tím, že by si poslanci 
měli nechat udělat krevní 
testy. Prezident také ostře 
zaútočil na Německo, které 
je podle něj „tou poslední 
zemí, která by měla hlasovat 
o takzvané genocidě“. 

Výpad proti německým 
poslancům tureckého půvo-
du přišel poté, co německý 
parlament ve čtvrtek schválil 

rezoluci, v níž označil masa-
kry Arménů Osmanskou říší 
v roce 1915 za genocidu. Ně-
mecko v textu rovněž uznává, 
že jako spojenec Osmanské 
říše o masakrech vědělo, ale 
nezasáhlo proti nim. Ankara 
rezoluci ostře kritizovala 
a okamžitě odvolala z Berlína 
svého velvyslance.

Německá vláda Erdogano-
va slova odsoudila. „Spol-
kový sněm učinil suverénní 
rozhodnutí,“ uvedl mluvčí 
vlády kancléřky Angely 
Merkelové. Za „nechutná“ 
označili prezidentova slova 
dnes zástupci turecké obce 
v Německu. Samo přijetí 
rezoluce o genocidě ale obec 
minulý týden kritizovala 
jako „politickou show“, která 
zbytečně naruší vztahy mezi 
oběma zeměmi. /čtk/

erdogan napadl 
německé poslance 
tureckého původu

Německo má 
prezidentský 
problém
Německý prezident Joachim 
Gauck oficiálně potvrdil, 
o čem si šuškal o víkendu 
celý Berlín: pět let bylo dost, 
od jara příštího roku usedne 
v zámku Bellevue jako hlava 
státu někdo jiný. „Nemohu 
slíbit, že bych do dalších 
pěti let šel s potřebnou 

energií a vitalitou,“ sdělil 
včera v přímém přenosu 
76letý muž, jehož dosavadní 
agenda si kladla za cíl nově 
definovat postavení SRN ve 
světě, zvážit její zapojení do 
vojenských akcí a vyřešit 
uprchlickou krizi.

Analyzovat, nakolik se mu 
to povedlo, je v tuto chvíli 
předčasné – někdejší evan-
gelický kazatel a bojovník za 
občanská práva z dob NDR 
zůstane ve funkci, pokud 
mu to zdraví dovolí, ještě 
osm měsíců. Jisté zato je, že 
odmítnutí příští kandidatury 
zahajuje hledání Gauckova 
nástupce. A zároveň je zřej-
mé, že výběr bude nepoměr-
ně složitější než v roce 2012.

Tehdy, po rezignaci Chris-
tiana Wulffa, někdejšího 
dolnosaského premiéra a vy-
sokého hodnostáře CDU, se 
totiž za nestraníka Gaucka 
postavila pětihlavá aliance 
CDU, CSU, FDP, SPD a Ze-
lených. To se teď očividně 
nepovede. Stratégové sester-
ských stran CDU/CSU, které 
nejsou navzájem „v pohodě“, 
uvažují o svém adeptovi. 
Stejně tak spoluvládnoucí 
SPD. Důvod je prostý. CDU 
a CSU chtějí zabránit, aby 
napřesrok, zhruba půl roku 
před všeobecnými volbami, 
vyslala jakákoli účelová koa-
lice signál, pro koho se mají 
voliči v podzimním klání 
o Bundestag rozhodnout. 

Ovšem i kdyby se unii 
výběr na vlastní pěst podařil, 
bude to řehole. Kvůli odporu 
ostatních stran budou muset 
CDU a CSU počítat s roz-
hodnutím až ve třetím kole 
volby, založeném na prostém 
součtu hlasů (Gauck prošel 

v kole prvním). A to se může 
povést jen tehdy, nespojí-li 
síly SPD, Zelení a Levice.  
Pokud ano, bude unii málo 
platné, že má ve Spolkovém 
shromáždění, jež preziden-
ta volí, poměrnou většinu. 
Jenže ne absolutní.      

Analýza

Igor Záruba

CDU/CSU

Předseda Spolkového sněmu Norbert Lammert (67)
Ministr financí Wolfgang Schaüble (73)
Šéfka rezortu obrany Ursula von der Leyen (57) 
Předsedkyně frakce CSU Gerda Hasselfeldtová (65)

SPD 

Ministr zahraničí Frank-Walter Steinmeier (60), Merkelová je proti

o kom se mluví 
jako o možném Gauckově nástupci

takto se rodí 
fotografie na pod- 
poru míru. Navzdo-
ry výraznému chla-
du na ní pózovalo 
zhruba šest tisíc 
nahých Kolumbij-
ců. Nenásilně tak 
upozornili na to, že 
po více než půlsto-
letí ozbrojeného 
konfliktu v jejich 
vlasti konečně 
nastal čas na 
mír. Světoznámý 
americký fotograf 
Spencer Tunick 
je zvěčnil na Bo-
lívarově náměstí 
v Bogotě, kde se 
nachází budova 
kongresu, radnice, 
sídlo nejvyššího 
soudu i katedrála.

PRoTi oBčaNSKé VáLCE
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volání krve. „Nemají s turectvím nic společného. Jejich krev 
je zkažená,“ napadl Erdogan německé poslance tureckého původu.
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n Měsíc před summi-
tem NATO ve Varšavě, 
který má rozhodnout 
o posílení aliančních 
sil v Polsku a Pobaltí, 
začalo cvičení Ana-
konda.

V Polsku včera začalo roz-
sáhlé vojenské cvičení Seve-
roatlantické aliance s účastí 
více než 31 tisíc vojáků 
z 24 členských zemí NATO 

a partnerských států. Z Čes-
ké republiky se manévrů 
u severních sousedů účastní 
jednotka vojenské poli-
cie. Cvičení Anakonda-16, 
které potrvá do 17. června, je 
pokládáno za součást úsilí 
posílit bezpečnost výcho-
doevropských členů aliance 
obávajících se agresivní 
politiky Ruska.

Cílem manévrů je procvičit 
souhru velení a jednotek 
v obraně před hrozbou 
hybridní války. Jednotlivé 

fáze cvičení se odehrají na 
řadě cvičišť po celé zemi, 
například seskok polských, 
amerických a britských 
výsadkářů, přemostění Visly 
pro kolonu stovek vozidel 
směřujících do Pobaltí, noční 
útok 35 vrtulníků či likvida-
ce následků použití zbraní 
hromadného ničení.

Do cvičení se má zapojit 
14 tisíc amerických a 12 ti- 
síc polských vojáků, tři 
tisícovky vozidel, 105 letadel 
a vrtulníků a 12 lodí. /čtk/

nato cvičí v polsku



HP Tronic a Datart  
se budou prodávat jen spolu

Daniel Novák

 Internetový obchod 
Alza.cz nedávno ohlásil, že 
končí na cenovém srovná-
vači Heureka.cz kvůli jeho 
holdingovému propojení 
s e-shopem Mall.cz a údaj-
ným rizikům, která to nese. 
Vaše skupina sice nebyla 
tak radikální, ale také jste 
tyto obavy vyjádřili. Čeho 
se bojíte?
Důvody, které Alzu k od-
chodu z Heureky vedly, 
vnímáme jako velmi závažné 
a cítíme je úplně stejně. 
Všichni si musí uvědomit, 
že tu nastaly velké změny. 
Heureka a srovnávače vůbec 
jsou navíc novým fenomé-

nem, který legislativa na 
ochranu hospodářské soutě-
že nemůže zahrnovat. Je to 
něco, co je výrazně rychlejší 
než legislativní proces. Podle 
mého názoru může akvizice 
Heureky a Mallu skupinou 
Rockaway výrazně změnit 
poměry na trhu a ovlivnit 
hospodářskou soutěž.

 Koncernové propojení 
Heureky a Mallu ale přece 
není ničím novým, existo-
valo už pod jihoafrickou 
skupinou Naspers. Proč 
tolik povyku až teď?
Majetkové propojení Mallu 
a Heureky někde v Jižní 
Africe bylo zcela jinou 
situací než nyní. Tehdy jsme 

mezi nimi skutečně vníma-
li bariéru. Zatímco teď se 
Heureka dostala do skupiny 
Rockaway, pod niž spadá 
celá řada e-shopů. A investo-
ři, kteří do toho dali peníze, 
očekávají, že se jim začnou 
vracet. Cítím tam proto po-
tenciálně mnohem větší tlak 
na ziskovost celé skupiny 
a na využití všech dostup-
ných prostředků, které k ní 
povedou.    

 Budete tak radikální 
jako Alza?
Pokud se nám s Heure-
kou podaří dohodnout na 
eliminaci rizik, což je otázka 
vnitřní kontroly a nakládání 
s daty, jsme připravení s ní 

| 10 | ROZHOVOR se spolumajitelem skupiny Hp tronic Danielem Večeřou
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dále spolupracovat. Heure-
ka poskytuje velmi kvalitní 
službu zákazníkům, která 
na českém trhu momentálně 

nemá konkurenci. Jiná věc 
je, jak bude nyní poskyto-
vané cenové srovnávání 
relevantní bez Alzy, která 
představuje podstatnou část 
trhu, případně  bez dalších 
subjektů, které se rozhodnou 
Alzu následovat. Tam bych 
se na místě Heureky obával 
hlavně ztráty důvěryhodnos-
ti. Srovnávala by, co by srov-
návat mohla, významnou 
část trhu by ale nepokrývala. 
Srovnání by tak přestalo být 
relevantní. 

 Trh překvapilo, že jste 
při odchodu zahraničních 
majitelů Datartu získali 
v tomto řetězci menšinový 
podíl. Co za tím bylo?

 Budoucí obchod 
bude vyžadovat, 
a vyžaduje již 
dneska, obrovské 
investice do logistiky 
a informačních 
systémů. Tyto investice 
zvládnou v retailu jen 
velké celky.

n V srdci někdejšího Baťova impéria ve Zlíně 
sídlí jeden z hlavních tuzemských hybatelů 
v prodeji elektroniky a dalšího zboží HP Tronic. 
Provozuje obchody Euronics nebo e-shop Kasa.cz. 
O stále působícím Baťově vlivu svědčí fakt, že šéf 
a spolumajitel skupiny Daniel Večeřa nemluví 
o „zaměstnancích“, nýbrž jako velkoobuvník 
o „spolupracovnících“. V prvním rozhovoru pro 
tisk po letech poodhaluje také důvody investice do 
konkurenční sítě Datart.  
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Vystudoval 
Fakultu 
managementu 
a informatiky 
VUT ve Zlíně. 
Hned po studiu začal pracovat 
jako poradce na daně 
a účetnictví, vzápětí jako 
finanční ředitel skupiny HP 
Tronic. Po smrti zakladatele 
a majitele skupiny Milana 
Hradila se v roce 1999 stal 
jejím generálním ředitelem. 
Získal ocenění osobnost 
Českého obchodu 2015.

Daniel  
Večeřa (46) 

Datart funguje jako zcela sa-
mostatná firma. Důvody pro 
vstup jsme si jasně pojmeno-
vali a kvantifikovali. Jeden 
z důvodů byl strategický. Na 
trhu probíhá silná konsoli-
dace a bude se podle mého 
názoru dále prohlubovat. 
Dohodli jsme se tak, že kdyby 
měl někdo v budoucnu zájem 
o akvizici Datartu, součástí 
akvizice by byl zřejmě i HP 
Tronic a obráceně. Do tako-
véto konsolidace bychom šli 
v souladu. Čistě z finančního 
hlediska jsme si určili, co nám 
má investice přinášet, a naše 
očekávání se zatím naplňují. 

 Očekáváte další soustře-
ďování sil v elektro branži?
Konsolidace se děje globálně 
na úrovni výrobců. Budoucí 
obchod bude vyžadovat, a již 
vyžaduje dneska, obrovské 
investice do logistiky a infor-
mačních systémů. Tyto in-
vestice zvládnou v retailu jen 
velké celky. V hračkách se už 
konsolidace trhu uskutečnila.

 Kdo sehraje v elektru 
roli konsolidátora?
Čekal bych to od někoho, kdo 
má hromadu peněz a vidí 
v tom příležitost. Tedy spíše 
finanční investor. Může se 
ale také stát, že někde v Ev-
ropě někdo nastartuje tak 
významný, silný a úspěšný 
obchodní model, že ho bude 
chtít rozšiřovat a aplikovat 
i v Česku a na Slovensku.

 Nebyli to ale právě 
zahraniční prodejci, kteří 
odsud v poslední době 
odcházeli?
Silní zahraniční obchodníci 
sem vstupovali ještě v éře 
před internetem. Ten však 
s poměry sil na trhu výrazně 
zahýbal a oni na to nebyli se 
svými obchodními modely 
připravení. To neznamená, 
že se znovu neobjeví někdo 
s novým modelem, s nímž 
bude chtít Evropu pokrýt.

 Soukromý kapitál se 
o tradiční prodejce znovu 
zajímá?
Finanční investoři zatím 
vnímají příležitosti přede-
vším v on-line světě. Oddělují 
internet a kamenné prodej-
ny. Jsem přesvědčen, že už 
dnes v podstatě neexistuje 
samostatný „on-line svět“, 
respektive „kamenný svět“. 
Věřím ve funkční propojení 
„tradičního, fyzického“ světa 
s on-line komunikací. Tento 
model však asi ještě není dost 
přitažlivý, aby mu někdo uvě-
řil a snažil se ho zrealizovat. 

změnu do podnikání, kdy 
jsme internetové obchodová-
ní použili pro naši velkoob-
chodní část. Náš e-shop pro 
firemní klienty byl tehdy je-
den z prvních. To nás určitě 
akcelerovalo. V následujících 
letech jsme díky tomu rostli 
meziročně o desítky procent. 
Byli jsme tehdy dodavatelem 
prvních internetových ob-
chodů, a to nejen zboží, ale 
i dat. V současnosti obchod 
na internetový a kamenný 
nerozdělujeme. Dnes je to 
propojený svět a takto se 
k němu chováme. 

 Říkáte, že velké investi-
ce si ve vaší branži vyžádá 
logistika. Proč?
Zákazník si čím dál víc uvě-
domuje hodnotu svého času 
a hledá cestu k co nejpoho-
dlnějšímu nákupu. Tradiční 
logistický model spočíval 
v přepravě zboží z centrální-
ho skladu do sítě prodejen. 
Dnes jsme schopní dovézt 
zboží z centrálního skladu 
nejen do prodejen, ale i do 
jakékoli domácnosti.

 
 Vedle elektra a e-shopů 

provozujete také hotely 
v Beskydech a golfový areál. 
Jak to jde dohromady?
Synergie jdou najít téměř 
kdekoli. Nemovitosti, které 
tvoří dnešní  hotelové  areály, 
skoupil shodou náhod ještě 

zakladatel HP Tronicu pan  
Milan Hradil. V určitém 
okamžiku jsme stáli před 
rozhodnutím, jestli se 
těchto aktiv s obrovskými 
ztrátami zbavit, anebo 
do nich začít investovat 
a rozvíjet je. Rozhodli jsme 
se pro rozvoj. Prodej této ani 
žádné další části firmy není 
na pořadu dne. Jak to máme 
seskládané, tak nám to dává 
smysl.

 
 Které z firem v holdingu 

jsou nejziskovější?
Ziskové jsou všechny části. 
Loni byla nejziskovější 
retailová a velkoobchodní 
část. U značky Eta a ho-
telů byla ziskovost o něco 
menší. V případě Ety, která 
je importní organizací, za 
to může hlavně vývoj kurzu 
koruny. Silná koruna firmě 
příliš nepřeje. Ale to se může 
za rok dramaticky změnit.

 Od kterých společností 
si slibujete největší růst?
Největší potenciál mají 
internetové obchody Kasa.cz 
a Hej.sk, protože postupně 
mohou rozšiřovat sortiment-
ní nabídku. 

 S Kofolou jste spolupra-
covali na prodeji bombiček 
s CO

2
 do sifonů, před časem 

jste se ale rozešli. Co se 
stalo?

Neřekl bych, že to byl 
rozchod. Na začátku jsme 
si řekli, že v tomto projektu 
vidíme společnou příležitost. 
Po určité době se však uká-
zalo, že projekt nenaplňuje 
naše vzájemná očekávání. 
Tak jsme se velmi přátelsky 
dohodli na jeho ukončení. 
Například v hotelnictví ale 
s Kofolou velmi dobře spo-
lupracujeme dál. Například 
Ugova šťáva je v našich ter-
málních bazénech v hotelu 
Horal ve Velkých Karlovicích 
velmi vyhledávaná.

 Před čtyřmi lety jste 
koupili českého výrobce 
malých domácích spotře-
bičů Eta. Má v tuzemsku 
takto zaměřený podnik 
v současnosti vůbec šanci 
přežít?
Jsme zase u toho, že velikost 
hraje podstatnou roli. Jsou tu 
náklady na vývoj a produkci, 
které je nutné rozpouštět do 
velkého množství vyrobe-
ných kusů. V tom spočívá 
obrovská výhoda Číny. Cesta 
z toho však existuje. Spočívá 
v koncentraci na určité 
výrobkové skupiny a v je-
jich rámci neustále hledat 
unikátnost.

 
 Jak si z hlediska výsled-

ků stojí celá skupina?
Za loňský rok jsme v konso-
lidovaných tržbách vyrostli 
o deset procent na 7,8 miliar-
dy korun. Letos obrat poros-
te o jednotky procent. Co se 
týče ukazatele EBITDA (zisk 
před započtením úroků, daní 
a odpisů – pozn. aut.), byl 
loni na úrovni celé skupiny 
přibližně 150 milionů korun. 

 Prozradíte skladbu po-
dílů ve skupině? Má někdo 
z akcionářů majoritu?
To je interní záležitost. 

 Máte už na stole nějakou 
akviziční nabídku?
Ne, takovou nabídku nemá-
me. 

 V posledních šesti letech 
jste koupili tradičního 
českého výrobce elektra 
značky Eta, ovládli jste celý 
e-shop Kasa.cz, dělali jste 
další investice. Už jste celek 
nějak propojili?
Naše skupina prošla obrov-
ským vnitřním veletočem, 
i když to navenek možná ne-

musí být patrné. V současné 
době je restrukturalizace po 
dvou letech téměř u konce. 
Klíčové pro nás bylo nastavit 
firmu tak, aby pokrývala 
všechny fáze v životním 
cyklu zákazníka. V minulosti 
jsme je neměli úplně dobře 
pokryté. Myslím, že se nám 
rovněž podařilo eliminovat 
vnitřní konflikty mezi znač-
kami Euronics a Kasa.

 Kam HP Tronic směřu-
je? Jaká je vaše strategická 
vize?
Klíčovými značkami HP 
Tronicu je síť s elektrem Eu-
ronics, internetový obchod 
Kasa.cz, na Slovensku Hej.sk 
a výrobce a prodejce elektro-
spotřebičů Eta. Do společ-
nosti Eta jsme navíc zahrnuli 
rovněž dovoz a distribuci 
všech  značek, které skupina 
HP Tronic přináší do Česka, 
na Slovensko a do dalších 
evropských zemí. Naposled 
například JVC, která se vrací 
na evropský trh. Pro Česko, 
Slovensko a pro Maďarsko ji 
bude distribuovat společnost 
Eta.

 Když jste do firmy v roce 
1993 nastoupil, nebyl ještě 
ani internet. Kdy vám do-
šlo, že obrátí byznys vzhůru 
nohama?
Někdy kolem roku 2001 nám 
internet přinesl radikální 

 Naše skupina 
prošla obrovským 
vnitřním veletočem, 
i když to navenek 
možná nemusí být 
patrné. Klíčové bylo 
nastavit firmu tak, 
aby pokrývala všechny 
fáze v životním cyklu 
zákazníka.



Základní klíč 
ke štěstí
Lze si za peníze koupit 
štěstí? Věčná otázka. „Peníze 
vás šťastnými neudělají,“ 
prohlásil jednou Arnold 
Schwarzenegger, „mám teď 
50 milionů dolarů, ale jsem 
úplně stejně šťastný, jako 
když jsem měl 48 milionů.“ 
Kousek na západ od Arnol-
dova rakouského rodiště se 
konalo referendum o základ-
ním příjmu. Švýcaři tento 
nápad odmítli. Prokázali tím 
více soudnosti než různí po-
krokářští snílci – ano, i z řad 
ekonomů –, kteří myšlenku 
prosazují. Třeba i s argumen-
tem, že základní příjem učiní 
lidi šťastnějšími. Odhlédně-
me nyní od ostatních problé-
mů a zaměřme se čistě na to, 
zda tato idea má potenciál 
trvaleji zvýšit pocit štěstí 
obyčejných lidí.

Představme si základní 
příjem v Česku – každý 
dospělý Čech by měsíčně do-
stával bezpracných 10 tisíc 
korun (i při zrušení všech 
sociálních dávek by daňové 
zatížení muselo stoupnout 
zhruba o třetinu, ale nešť). 
Takové přilepšení je fajn, ze-
jména pro lidi s podprůměr-

nou mzdou, zato lidé s vyso-
ce nadprůměrnými mzdami 
by jej sotva postřehli. 

Psychologové z řady 
výzkumů vědí, že nárůst 
finančního příjmu štěstí ne-
přinese, jestliže má absolut-
ní charakter, tedy pokud si 
příjmově polepší všichni lidé 
v dané komunitě.

Uvažme, že v roce 1990 
činil podle dat OECD český 
HDP přepočtený na oby-
vatele 12 680 dolarů. Loni 
to bylo 32 671 dolarů, tedy 
téměř 2,6krát více. Za celou 
tu dobu se spokojenost lidí – 
pomineme-li krátkodechou 
porevoluční euforii – prak-

ticky nezměnila. V šetřeních 
naopak pětina až třetina 
Čechů přiznává nespokoje-
nost s vývojem od roku 1990. 
Příjmové nůžky se přitom ni-
jak zvlášť nerozevřely, stále 
zůstáváme jednou z nejvíce 
rovnostářských zemí světa.

Proč lidé nejsou šťastnější, 
když příjem na hlavu vzrostl 
víc než dvakrát? Protože 
růst příjmu zvyšuje naši 
spokojenost, jen pokud má 
relativní charakter. Tedy 
pokud si polepšíme v porov-
nání s ostatními. Zmíněný 
růst příjmu na hlavu pocítili 

všichni Češi naráz, takže si 
ani pořádně neuvědomují, 
že vlastně zbohatli. Berou to 
jako samozřejmost. Mnozí 
z nich dokonce teskní po 
éře socialismu. Třeba proto, 
že mají pocit, že i když jsou 
absolutně bohatší, relativně 
si pohoršili.

Podstatou základního 
příjmu je jeho univerzálnost. 
O zmíněných 10 tisíc by si 
polepšil každý. Jedná se tedy 
o absolutní příjmový nárůst. 
Čistě kvůli základnímu pří-
jmu si tedy nikdo relativně 
nepolepší. 

Slavný Arnold přiznal, že 
dva miliony dolarů z hle-
diska štěstí nijak nepocítil. 
Lze namítnout, že člověka 
živořícího na pokraji bídy by 
trvaleji rozradostnil i nárůst 
bohatství o tři řády nižší. To 
je pravda. Vskutku chudým 
lidem stačí k trvalejšímu 
vzestupu spokojenosti i po-
měrně malý nárůst příjmů. 
Mohou si najednou dovolit 
střechu nad hlavou, výživ-
nější stravu, lepší ošacení. 
Ale těmto lidem vychází 
vstříc stávající systém cíle-
ných sociálních dávek. Ani 
v rámci této vrstvy by tedy 
základní příjem nevedl k ná-
růstu životní spokojenosti.

Zkrátka a dobře, základní 
příjem není v zemích s roz-
vinutým sociálním zabez-
pečením, jako je Česko nebo 
Švýcarsko, klíčem ke štěstí.

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Roklen

Komentář

Lukáš Kovanda

Švýcaři prokázali 
víc soudnosti než 
pokrokářští snílci – 
ano, i z řad ekonomů.
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 Naše země má angažované lidi  
a funkční instituce. Výměna v úřadu 
spolkového prezidenta by neměla 
být důvodem ke starostem,
řekl německý prezident 
Joachim Gauck
str. 9
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Lékařská komora a Newton
Akce vyvolává reakci. A silná akce vyvolává silnou reakci. 
K pochopení současných sporů v České lékařské komoře 
vlastně stačí třetí Newtonův zákon. Pnutí v této profesní 
organizaci bylo vždy. Jeho základem je povinné členství 
všech lékařů v kombinaci se způsobem, jímž komoru vede 
současný prezident Milan Kubek navazující na svého 
předchůdce Davida Ratha. Oba svou moc opřeli o nemoc-
niční lékaře-zaměstnance, kteří tvoří jednolitější blok než 
rozdrobená skupina lékařů-soukromníků.

Z mocenského hlediska to bylo dobré rozhodnutí a umož-
nilo jim udělat z komory velmi viditelného hráče. Leč tato 
zbraň má i druhé ostří – ambulantní specialisté, prak-
tici či dětští lékaři získali oprávněný dojem, že komora 
fakticky bojuje výhradně za nemocniční lékaře. S velkými 
akcemi za zvýšení platů v nemocnicích, jako bylo Děku-
jeme, odcházíme nebo současná kampaň Zdravotnictví 
volá o pomoc, napětí v komoře přirozeně zesiluje. A tím, že 
vedení ČLK označuje své kritiky za ješity a kolaboranty, se 
pravděpodobně nezmírní.
 Martin Čaban
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n Pokud chceme spo-
řit dětem a nechce-
me jim dávat peníze 
do pokladničky ani 
zakládat stavební 
spoření, přicházejí 
v úvahu spořicí účty. 
Ne všechny tuzemské 
banky je ale osobám 
mladším 18 let na-
bízejí. Přinášíme 
přehled dostupných 
možností.

Romana Rybová

ČSOB a Era
U této banky dítěti založit 
spořicí účet můžete. Ale 
samozřejmě je k tomu nutný 
zákonný zástupce. Aktuální 
úroková sazba na spořicím 
účtu ČSOB je 0,3 procenta do 
250 tisíc korun, 0,1 procenta 
nad 250 tisíc. ČSOB svým 
dětským klientům dále může 
nabídnout i Dětské konto 
Slůně s momentální úroko-
vou sazbou 0,5 procenta do 
50 tisíc korun, 0,1 procenta 
nad 50 tisíc korun. U Ery 
můžete dětem založit První 
konto (0,5 procenta do 50 ti- 
síc korun, 0,1 procenta nad 
50 tisíc korun). 

MOnEta MOnEy Bank
U Monety lze založit spořicí 
účet dětem až ve věku 15 let. 
A to s aktuálním úročením 
0,6 procenta p. a. do částky 
99 999 korun v případě splně-
ní podmínky kreditního pří-
jmu na běžném účtu v sumě 
alespoň sedm tisíc korun. 

„Mladším osobám je 
možné zřídit Konto Dětský 
Genius, což je běžný účet, na 
kterém aktuálně nabízíme 
do 29 999 korun úročení  
1,5 procenta p. a. Zakládá se 
na jméno dítěte, ale vždy se 
za něj podepisuje zákonný 
zástupce. K tomu produktu 
pro děti v současné době ne-
máme jiný ekvivalent,“ říká 
mluvčí Moneta Money Bank 
Lucie Policarová. 

ČESká SpOřitElna
U České spořitelny dětem 
spořicí účet neuzavřete. Je 
ale možné založit dětskou 
knížku. A to od narození až 
do 18 let. Získáte úrokovou 
sazbu jedno procento ročně 

nabídka spořicích účtů pro děti
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do zůstatku 250 tisíc korun. 
„Po uplynutí pěti let vedení 
vkladní knížky vyplatíme 
na osobní účet dítěte bonus 
500 korun (ve 12 letech věku 
dítěte) a následně jeden 
tisíc korun (v 18 letech věku 
dítěte),“ uvádí mluvčí banky 
Kristýna Havligerová.

kOMErČní Banka
Také Komerční banka vylože-
ně spořicí účet pro děti nemá. 
Nabízí ale Dětské konto 
Beruška určené dětem od na-
rození do 15 let. Od osmi let 
je k dispozici platební karta. 
Při zůstatku do 30 tisíc korun 
jsou vklady úročeny sazbou 
0,5 procenta ročně, nad 30 ti-
síc korun bez zhodnocení.

FiO Banka
U Fio banky můžete dítěti 
ihned po narození zřídit spo-
řicí účet Fio konto. Aktuální 
úroková sazba je 0,2 procen-
ta. V osmi letech dítě k účtu 
dostane platební kartu. Veš-

keré úkony (pořízení, změna 
nebo ukončení smluvního 
vztahu či podávání pokynů) 
dělá zákonný zástupce jmé-
nem nezletilé osoby pouze 
osobně na pobočce. Výběry 
na pobočce či převody nad 
pět tisíc korun měsíčně musí 
být doloženy souhlasem 
opatrovnického soudu, že se 
jedná o užití vybírané hoto-
vosti pro nezletilou osobu.

UniCrEdit Bank
U této banky si děti mohou 
založit spořicí účet až v 15 le- 
tech se sazbou 0,2 procenta 
p. a. pro zůstatek do půl mi-
lionu korun. Mladším dětem 
mohou rodiče založit Dětské 
konto, které banka vnímá 
jako formu spořicího účtu. 
Zůstatek do 30 tisíc na tomto 
účtu úročí sazbou jedno pro-
cento p. a., nad tuto hranici 
pak 0,01 procenta. 

„Alternativou může být 
také kombinace tříměsíčního 
termínovaného vkladu s ga-

rantovaným nadstandardním 
výnosem tři procenta ročně 
s investicí, která zajišťuje 
potenciál vyššího výnosu. 
Takovou variantu nabízí-
me v Programu Duet Plus, 
vložené prostředky se mezi 
obě části rozdělí rovným 
dílem,“ říká mluvčí banky 
Petr Plocek.

SBErBank
I Sberbank nabízí dětem 
spořicí účet, stejný jako 
dospělým. A to Fér spoření 
Plus. Aktuální platná úroko-
vá sazba činí 0,73 procenta 
p. a. pro částky do 300 ti- 
síc korun, od této částky  
do jednoho milionu peníze 
zhodnocuje banka sazbou 
0,43 procenta p. a., pro vyšší 
zůstatky činí úroková sazba 
0,01 procenta ročně.

ZUnO Bank
„Zuno nenabízí účty pro ne-
zletilé, sázíme pouze na jeden 
všeobecný účet pro všechny 

ŽÁDNÉ ZÁVRATNÉ SUMY. Nejlépe úročené účty nabízejí zhodnocení nad jedno procento ročně.

fyzické osoby od 18 let bez 
rozdílu,“ tvrdí tiskový mluvčí 
Vladimír Michna.

MBank
„Právě takové produkty 
připravujeme a počítáme 
s jejich spuštěním velmi brzy. 
Budeme mít jak variantu, 
u které bude účet patřit pří-
mo klientovi mladšímu 18 let, 
tak i takovou, u které bude 
potřeba podpis zákonného 
zástupce,“ sdělil tiskový 
mluvčí mBank Pavel Vlček.

raiFFEiSEnBank
U této banky může zákonný 
zástupce zřídit dítěti spořicí 
účet Včelička. Je určen pro 
děti do věku 15 let. Sazby 
a podmínky produktu kopí-
rují spořicí účty eKonto Flexi 
nebo eKonto Flexi 21, tedy 
úrok 1,1 procenta bez pod-
mínek až do výše 150 tisíc 
korun, respektive jedno pro-
cento s podmínkou aktivity 
až do zůstatku jeden milion 
korun. V patnácti letech 
potom děti mohou přejít na 
eKonto Student.

prOČ tO někdE nEjdE
„Od začátku se zaměřujeme 
na to, abychom měli jedno-
duchou a srozumitelnou 
nabídku služeb, které budou 
výhodné pro většinu klientů. 
Všechny naše služby také 
vytváříme podle potřeb kli-
entů, a když se zeptáte přímo 
nějakého dítěte na spoření, 
takovou potřebu ve svém 
věku ještě většinou nemá. 
Máme proto jen jeden spořicí 
účet pro všechny dospělé 
klienty, kteří mohou svým 
dětem spořit pomocí spoři-
cích obálek,“ říká Vladimír 
Komjati z Air Bank.

altErnativa
Možnou alternativou a ak-
tuální novinkou může být 
penzijní spoření pro děti. 
„Část naspořených peněz je 
možné za splnění podmínek 
stanovených zákonem vy-
brat v době, kdy dítě dosáh-
ne plnoletosti. Při měsíčním 
příspěvku ve výši 300 korun 
klient získá státní příspěvek 
90 korun, maximálně lze zís-
kat na státních příspěvcích 
až 2760 korun ročně,“ radí 
mluvčí ČSOB Pavla Hávová.

Autorka je redaktorkou serveru 
FinExpert.cz
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Minirecenze

výstava

Neklidná figura

(Galerie hlavního města Prahy  
– Městská knihovna)
I když je považováno sochařství za 
médium statické, Městské knihov-
ně se je podařilo v dynamické 
instalaci rozpohybovat. Expozice 
Neklidná figura upoutává pozor-
nost rozšířeným obsahovým záběrem, v němž nechybějí kresby 
soch v životní velikosti nebo dokumentace tvorby v propojení 
s architekturou. Výstava je zaměřena na české sochařství na 
přelomu 19. a 20. století, období, ve kterém probíhalo mnoho 
změn. Figury jsou v pohybu, reflektují politické, společenské, 
umělecké či osobnostní pohnutky tehdejší doby. Pomalu na-
stupuje moderní sochařství, které je srovnatelné se zahraniční 
vysokou úrovní. Formují se individuality jako Josef Václav 
Myslbek, jemuž je věnována hned první zastávka v expozici. 
Jeho následovníci a žáci František Bílek či Stanislav Sucharda 
pokračují v dalších sálech, kde se emoce zastavily v bronzu, 
kameni, ve dřevě nebo v sádře.

Kateřina Velcová

kNihy

Manel Loureiro:  
apokalypsa Z
(Nakladatelství: Argo)
V ruském Dagestánu se cosi zvrt-
lo. Z biologické laboratoře unikl 
mezi civilní obyvatelstvo jakýsi 
zmutovaný virus, jenž se proje-
vuje jako ebola. Média informace 
překrucují nebo mlží a svět začne postupně kolabovat. Autor 
v ich formě nejprve jako blogger, později do papírového dení-
ku zaznamenává jednak nedostatečný stav zpráv, dokud jsou 
nějaké, jednak svůj boj o přežití. Navzdory strachu pramenící-
mu ze zjištění, co virus skutečně umí, dokáže vtipně glosovat 
okolní dění i své počínání. Spisovatel Manel Loureiro svůj 
román psal nejprve jako blog a než se dočkal knižního vydání, 
měl už spousty fanoušků. Úsporné věty bryskně popisující 
děj a rychle se měnící události svědčí o autorově zkušenosti 
s prací scenáristy a dodávají knize spád. Zatímco se připravu-
je podle Apokalypsy Z filmová verze, Manel Loureiro rozvinul 
pokračování příběhu ve dvou románech, které dosud na české 
vydání čekají.

Zuzana Dorogiová

Hvězdná  
krimikomedie 
svádí cynismem
n Režisér Iron Mana 3 
se vrátil do kin s neko-
rektní krimikomedií 
Správní chlapi o páru 
soukromých oček 
brodících se ve smogu 
korupce a vražd.

Iva Přivřelová

Scenárista a režisér Shane 
Black rád protřepává žánr 
krimikomedie a obléká ho do 
stylového obleku podle vlast-
ního střihu. Ten nový nazvaný 
Správní chlapi se důkladně in-
spiroval módou sedmdesátých 
let. Tedy dobou, v níž jeden 
oficiální a jeden neoficiální 
soukromý detektiv nejdřív 
zvlášť a poté dohromady 
rozkrývají záhadné smrti 
a zmizení v pornoprůmyslu, 
čímž odhalí nekalosti někde 
úplně jinde. Název Správní 
chlapi není nijak inspirativní, 
pod ním se nicméně skrývá 
docela netuctová žánrovka, 
minimálně pro diváky, kteří 
se s Blackovým nekorektním 
smyslem pro humor a podrý-
vání konvencí ještě nesetkali. 

Ačkoliv těch nebude zase 
tolik, když mezi ony tři 
Blackovy celovečerní režijní 
počiny patří i třetí a nejlepší 
díl komiksové akce Iron Man. 
V ní se původním povoláním 
scenárista (mimo jiné má na 
kontě Smrtonosnou zbraň) 
držel v mezích Marvelu, jeho 
novinka se tak víc podobá 
jeho neo-noirovému režijnímu 
debutu z roku 2005 Kiss Kiss 
Bang Bang. 

Kromě velkých stříleček, 
řady mrtvol, lascivnosti 
a bezstarostného násilí 
obsahuje i dostatek vtipných 
scének, v nichž se do pátrání 
míchají třináctileté dívky, 
soukromá očka neumějí 
házet ani chytat (zbraně) 
a kulky často končí v tělech 
náhodných obětí.

Detektiva, který nemá 
licenci, zato umí lámat ruce, 
hraje Russell Crowe. Je trochu 
kožený, což naštěstí jde k jeho 
roli. Jako detektiv s licencí, 
dcerou a problémem s alkoho-
lem ukazuje své neodolatelné 
komické vlohy Ryan Gosling. 
Hodně tu zapůsobí i malá 
Angourie Riceová v roli jeho 
milovaného, předčasně vy-

spělého potomka, nejslušnější 
osoby filmu. 

Black se ve svém koktejlu 
z Hříšných nocí, Černé Dahlie 
a z řady drsných kriminálek 
sedmdesátých let ochuceném 
kapkou Mulholland Drive 
snaží překvapovat cynickou 
originalitou. To se mu vícemé-
ně daří, přestože na pořádný 
šok se příliš drží žánru a už 
použitých vlastních nápadů. 
Na nezapomenutelnou zábavu 
se zase příliš zdržuje svou 
přepjatou zápletkou. Správní 
chlapi vypadají jako pás pove-
dených politicky nekorektních 
scének přerušovaný mnoha 
pauzami na cigaretu. I tak 
působí v jarní nabídce českých 
kin jako závan čerstvého 
vzduchu.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Správní chlapi

(krimikomedie, USA, 116 minut)
Režie: Shane Black
Hrají: Russell Crowe, Ryan Gosling, 
Angourie Riceová, Kim Basingerová
Premiéra: 2. června
Hodnocení: 70 %
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Zemřel Peter shaffer

Ve věku 90 let 
včera zemřel 
anglický dra-
matik Peter 
Shaffer. Jeho 
nejznámější 
hrou byl patr-
ně Amadeus, kterou později 
přepracoval ve scénář pro 
stejnojmenný oscarový film 
Miloše Formana. Vytvořil 
dvacet ceněných divadelních 
her různých žánrů. V roce 
1987 mu byl udělen Řád brit-
ského impéria, v roce 2001 

byl povýšen do šlechtického 
stavu a o šest let později uve-
den do americké divadelní 
síně slávy.

Filmová alenka stále táhne 

Nové filmové zpracování 
Alenky v říši divů: Za zrca-
dlem zůstává v čele tabulky 
víkendové návštěvnosti 
tuzemských kin. Snímek 
režiséra Jamese Bobina 
navštívilo za dva týdny přes 
66 tisíc diváků, kteří v po-
kladnách kin nechali přes 
9,5 milionu korun. /čtk/

Krátce



 Hana 
 Holišová 
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DEliKAtEsA.  
Ve sklepeních 
jihošpanělské 
vesničky Jabugo, 
která leží uprostřed 
přírodního parku 
Sierra de Arracena 
a Picos de Aroche, 
se suší a dozrávají 
kýty proslulé iberské 
šunky Jabugo. Za 
její jedinečnou chuť 
může strava černých 
prasat iberských. 
V pohoří Sierra 
Huelva se téměř 
výlučně živí žaludy 
z dubu cesmínovité-
ho a korkového. 
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n Žil stejně bizarně 
jako tvořil. Důkazem je 
Svatá rodina, nejslav-
nější chrám na světě. 
Gaudí jej nedokončil. 
Dosud to nikdo nestihl. 

Na nejdelší barcelonské ulici 
Gran Via se 7. června 1926 
stala nehoda. Tramvaj za-
chytila staršího muže. Násle-
dujícího dne ho v nemocnici 
poznal kaplan rozestavěné-
ho chrámu Svaté rodiny. Byl 
to architekt nejslavnějšího 
i nejbizarnějšího chrámu na 
světě Antoni Gaudí. Zemřel 
tři dny po nehodě.

Gaudí pocházel z kata-
lánského městečka Reus. 
Na studia si vydělával 
v projekčních kancelářích 
barcelonských archi-
tektů. V roce 1878 
dokončil studia 
architektury. 
Ředitel školy 
se dal slyšet: 
„Udělili jsme 
titul buď 
hlupákovi, 
nebo géniovi. 
To ukáže čas.“ 
Nemýlil se. Gaudí 
byl génius, jehož 
díla se dostala na seznam 
světového dědictví UNESCO. 
Chrám Svaté rodiny je nejna-

vštěvovanější památkou ve 
Španělsku. 

V době populární novo-
gotiky vytvořil vlastní styl 

vymykající se všem 
klasifikacím. 

Inspiraci hledal 
v minulých 
stylech, 
ale hlavně 
v přírodě 
a katolické 

víře. Přírodní 
tvary stromů, 

skal a jeskyní 
upravoval do 

geometrických po-
dob vytvářejících známé 

fraktály. Nezajímala ho jen 
stavební stránka věci, ale 

navrhoval a vyráběl i vnitřní 
zařízení včetně nábytku, 
dekorací, plotů či zábradlí.

Počátkem minulého století 
pojali Gaudí a jeho přítel 
a mecenáš Eusebi Güell 
záměr vytvořit rezidenční 
čtvrť ve stylu anglického 
zahradního města. Komplex 
šedesáti vil v silně členitém 
terénu s vlastní tržnicí, 
recepcí, náměstíčky a fontá-
nami zkrachoval. Sám Gaudí 
bydlel v domku u vjezdu do 
areálu určeného pro správce 
komplexu. Dnes je v něm 
jeho muzeum. Město po smr-
ti aktérů plochu odkoupilo 
a dnes je z ní světoznámá 
atrakce Park Güell.  

Ještě známější je jiná rea-
lizace, byť symbolicky také 
nedokončená. Chrám Svaté 
rodiny stěží snese srovnání 
s jakoukoli stavbou. Gaudí se 
od roku 1915 věnoval takřka 
jen jemu, byť výstavba 
začala o třicet let dříve. 
Stavba vázaná na dary nikdy 
nepostupovala příliš rychle. 
Je typická osmnácti věžemi 
a třemi odlišnými fasádami. 
V době Gaudího smrti ne-
byla hotova ani ze čtvrtiny. 
V současnosti se výstavba 
financuje hlavně z příjmu od 
turistů. Dokončení se plánu-
je za deset let let, symbolicky 
ke stému výročí úmrtí svého 
autora. /mec/

Výročí týdne

Přesně před

90 lety
srazila tramvaj geniálního 

španělského architekta 
Antoniho Gaudího.

Architekt, jemuž Barcelona byla prorokem
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